

مستخلص البحث

التدخل والإدخال في خصومة التحكيم مقارنة بنظام التحكيم السعودي

إن التحكيم من الموضوعات المهمة على المستوى المحلي والدولي لذلك يجب دراسة جميع جوانبه ووضع حلول لكل الثغرات التي قد تطرأ على العملية التحكيمية، ومن الموضوعات المهمة في التحكيم والتي تم مناقشتها في بعض الدول وأخرى لم تتطرق لها إلا وهو التدخل والإدخال في التحكيم أي إدخال الغير في خصومة التحكيم وليسوا من أطراف الدعوى فكان لابد من معرفة إجراءات التدخل والإدخال، ولقد أضافت المملكة حديثاً مادة تنظم التدخل والإدخال في لائحة التحكيم الصادرة بتاريخ 1438/8/26 هـ وبالرغم من أن هذه تعتبر خطوة إيجابية نظراً لأنه لم يكن هناك أي مادة تنظيمية لعملية التدخل والإدخال في التحكيم سابقاً وكان الاعتماد كله على اتفاق الطرفين ونظام المرافعات ومع ذلك لا تعد هذه المادة معالجة لجميع جوانب التدخل والإدخال فمزال هناك العديد من التفاصيل التي لم يتطرق لها النظام، لذلك قمنا بعمل دراسة مقارنة بين الدول الأخرى والمملكة أملين بذلك دعم نظام التحكيم في استنتاج نصوص مثالية لتنظيم عملية التدخل والإدخال في خصومة التحكيم في النظام السعودي بكافة تفاصيله .

ولتحقيق أهداف البحث تم تقسيمه إلى مبحثين ويسبقهما مبحث تمهيدي يختص بالتعريف بالتحكيم والفرق بينه وبين وسائل فض المنازعات الأخرى، في حين ناقش المبحث الأول حجية حكم التحكيم ومواجهة الغير لحكم التحكيم الصادر ضده، أما المبحث الثاني فناقش لب البحث وهو التدخل والإدخال في التحكيم والفرق بينهما. وكان منهج الدراسة المتبع في هذا البحث هو المنهج التحليلي لمواد القانون، إضافة إلى المنهج الاستقرائي. مع استعراض بعض القضايا الواقعية.

وفي نهاية الدراسة نقترح وضع قوانين مفصلة لإجرائي التدخل والإدخال في نظام التحكيم كما نوصي بأفضلية إعطاء هيئة التحكيم مساحة أوسع لاتخاذ الإجراءات اللازمة فيما يخص جانبي التدخل والإدخال.

الطالبة: خلود ناصر الغامدي

المشرفة: د/ أمل شلبي

Abstract

Intervention and Admission for the litigation of Arbitration in Comparison to Saudi Arbitration Law

Arbitration is one of the most important topics at the local and international levels that needed to study all aspects and to find alternatives for gaps that may arise in the arbitration process. One of the most important topics of arbitration, which had been discussed in some countries and ignored in some others, is intervention and admission in the arbitration that means admitting others, in the litigation, which are not parties to the proceedings. Therefore, it was essential to know the procedures of intervention and admission. Saudi Arabia has recently added an article regulating the intervention and admission into the Arbitration law, issued on 26/8/1438H. Although this is considered a positive step since there was no regulatory article for the intervention and admission process in arbitration previously and the whole procedure depends on the agreement of parties and the law of procedure; however, this article does not address all aspects of the intervention and Admission. As there are still many details that were not addressed by the law, this comparative study, has been conducted, between other countries and Saudi Arabia, hopefully to support the arbitration law to conclude suitable provisions to regulate the procedure of intervention and admission and its details in the litigation of arbitration in Saudi law.

For this sake, the study has been divided into two chapters, preceded by an introduction including the definition of arbitration and identification of difference between it and the other procedures for settlement of disputes. The first chapter discussed the binding force of arbitration decision, and the others' response to the arbitration decision against it. The second chapter discussed the core of study, which is intervention and admission in the arbitration and the difference between them. The methodology of study depended on the analytical method for the law articles, in addition to the inductive method, with a review of some real cases.

At the end of study, it is recommended to enact the detailed laws for the procedures of intervention and admission in the arbitration law. It is also recommended to give the arbitration authority more space to take the necessary actions in terms of intervention and admission.

Student : kholoud Nasser Alghamdi

Supervisor: Amal shalabi